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  مستخلص الدراسة
هدفت هذه الدراسة إلى التعرف والكشف عن بعض المشكلات المختلفة آلت تواجه 
المرأة النازحة بمعسكر السريف للنازحين بولاية جنوب دارفور نتيجة للحرب ، وتقييم الوضع 
بالمعسكر واتبعت الدراسة المنهج الوصفي ، عن طريق الدراسة الميدانية للمعسكر وتم تجميع 

ت بواسطة المقابلة التي تحتوي على أربعة أسئلة ، والملاحظة المباشرة ، المعلومات والبيانا
  . وقد تم تحليل البيانات. امرأة نازحة) 20(وكانت عينة الدراسة مكونة من 

وقد أوضعت النتائج وجود مشكلات متعلقة بالأحوال الاجتماعية والاقتصادية تمثلت في 
لأوضاع الصحية والنفسية ومع قلة المرافق تفشي ظاهرة الفقر ولم يكن الحال أفضل في ا

  . الصحية
أما الوضع التعليمي فلم يسلم من التدهور ، ويظهر في تفشي الجهل وارتفاع نسبة 
الأمية وسط مجتمع البحث ، وجود منظمات بالمعسكر كذلك تنعدم بالمعسكر الخدمات مثل 

  . الكهرباء
تعايش السلمي بين القبائل بالمعسكر مع أما النواحي الاجتماعية الايجابية فتمثلت في ال

توفر مياه الشرب ، ورغم التدهور بالمعسكر إلا أن نسبة كبيرة من النازحات يفضلن البقاء 
  . بالمعسكر

واختتم البحث ببعض التوصيات إزاء هذه المشكلات منها تشجيع العودة الطوعية 
ريع الدخل وتوفير فرص العمل ، والاهتمام بالمرأة النازحة من حيث العمل على زيادة المشا

  .وتعليمها
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Abstract 

This study amid to discover the different problems that face the 

displaced women which caused by war in Al Seraf camp in South Darfur.  

The study applied the descriptive method to evaluate the situation in 

the camp. The data has been collected through the field survey and the 

personal interviews which include four questions and the direct 

observation. The study sample was included twenty displaced women. 

The data has been analyzed.  

The study showed the social and economic problems which 

appeared as poverty beside the health and psychological problems and the 

shortage of health facilities. 

The education situation was deteriorated which caused the 

prevalence of illiteracy among the study population. Although there are 

organizations responsible of the camp, there aren't electricity services. 

The positive social situation appeared aspeaceful coexistence 

among the trips in the camp beside the abundance of the drinkable water. 

Despite the deterioration in the camp, a huge number of the displaced 

people prefer staying in the camp. 

Conclude the research by some recommendation to solve the 

problems that face the displaced people through encouraging the 

voluntary return and taking care of the displaced woman through 

increasing income and job opportunities.  
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